
Amikor látszott, hogy az állami vállalatok megszûn-
nek és a BUDAVOX ipari háttere is megingott, mi
volt az elsô lépése az önállósodás felé?

Nem egyedüli érdemem, hogy az önállósodást vá-
lasztottuk. Az FMV-ben 1975-tôl egy jól képzett, szak-
mai tapasztalattal rendelkezô csapat mûködött, ahol
egy antennafejlesztô és mikrohullámú eszközöket fej-
lesztô labor is rendelkezésre állt. Az FMV 4. számú gyá-
ra volt ez a terület, ahol most vagyunk. Itt kialakult egy
szakembergárda, amelyik képes volt elkészíteni azokat
az eszközöket, amelyeket a labor ki fejlesztett. 

A történet akkor kezdôdött, amikor a Finommecha-
nikai Vállalat átvett egy licenszet az olaszoktól, mivel
addig Magyarországon professzionális antennagyártás
nem létezett. A Távközlési Kutató Intézetben voltak
kezdeti próbálkozások egy megbízható, nagy sorozat-
ban gyártható antenna család kialakítására, de végül
az akkori vezetôk úgy döntöttek, hogy a Budavox-szal
közösen az olasz GTS-tôl licencet vesznek. Ehhez
olyan szakemberekre volt szükség, akik beindítják és
biztosítják a sorozatgyártást, és akik értenek az alumí-
niummal kapcsolatos technológiai eljárásokhoz. Erede-
tileg ezen a területen repülôgép gyár mûködött, ame-
lyet az idôsebbik Rubik Ernô vezetett. 

Az 1977-78-as években már Indiába és a volt Szov-
jetúnióba évente több száz nagyméretû antennát szál-
lított a gyár és elkezdôdött az új mikrohullámú anten-
nák és passzív eszközök fejlesztése. Ezzel egy idôben
egy troposzférikus átviteli rendszer teljes mikrohullámú
részének honosítását is elvégeztük. 

A vállalatnál kialakult egy olyan antenna- és tápvo-
nal fejlesztô csapat, amelyben a kezdô mérnökök lega-
lább 2-3 évet eltöltöttek és megtanulták a szakma ter-
vezési- és méréstechnikai alapjait. Abban az idôben a
fizetések elég alacsonyak voltak mindenhol, ezért a fia-
talok a szép szakmai munka lehetôségei ellenére igye-
keztek más területen is szerencsét próbálni. Ennek kö-
vetkeztében 3 évente új csapatot kellett szervezni. Ter-
mészetesen mind Budapesten mind Esztergomban volt
néhány szakember, akik kezdettôl fogva együtt dolgoz-
tak és több szakmailag kiemelkedô eredményt értek el.

1989-ben, az FMV az antenna termékeken kívül nem
rendelkezett olyan saját gyártmánnyal, amely a világ-
piacon eladható lett volna. Ekkor bomlott fel a Varsói
Szerzôdés és a KGST, aminek következtében az FMV
polgári- és katonai gyártmányai eladhatatlanná váltak.
Milliárdok álltak késztermékekben, amiket nem lehetett
értékesíteni. Az antennatechnikában viszont több mint
tízéves tapasztalat gyûlt össze mind a saját fejlesztés,
mind a sorozatgyártás területén, így képesek voltunk
megjelenni a piacon és ezzel lehetôségünk nyílt egy
saját cég alapítására. Egyik kollegámnak – aki ennek a
cégnek elôttem vezérigazgatója volt – több éves, az
ÁPV Rt-vel és az FMV vezetésével folytatott kemény
küzdelemben sikerült elérni, hogy a gyáregység önálló-
vá váljék.

A kitartás, a szerencse, az ismeretségek és szakmai
kapcsolatok révén mindjárt a Grante Rt. megalakulása
után sikerült bekerülni a Westel 450 Rt. beszállítói kö-
zé. Kezdetben a megmaradt mûszerpark segítségével
15 GHz-ig jutottunk, jelenleg már 40 GHz-nél tartunk. A
gyártmányválasztékot folyamatosan és rendkívül gyor-
san bôvíteni kellett. Ma elmondhatom, hogy termékeink
90%-a öt évnél fiatalabb. A tudás és a szerencse páro-
sult –, ez a siker titka.

Soha nem érezte, hogy egy mérnök, aki nagyválla-
lati keretek között nevelkedett és biztos háttérrel
dolgozhatott ki új módszereket és tervezhetett önál-
lóan antennákat, annak kockázatos üzleti területen
kísérletezni?

1968-ban, amikor az egyetem elvégzése után az
Elektromechanikai Vállalathoz kerültem, a cég fô tevé-
kenysége az volt, hogy egy országos URH és televízi-
ós hálózatot valamint a Jászberényi Rövidhullámú Rá-
dióállomást a Magyar Posta részére kiépítse. Fiatal
mérnökként feladatom a tervezés, a konstrukció kiala-
kítása, a szerkesztôk segítése volt, majd az antennák
gyártatásában, bemérésében, a telepítésben és az át-
adásban is dolgoztam. Tehát a nullától egészen a be-
fejezésig részt vettem a folyamatban. Így megszoktam,
hogy mindent magunknak kellett elkészíteni. 
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„Sok munka és szorgalom
minden sikeres eredmény alapja”

– vallja Ladányi-Turóczy Béla a Grante Rt. vezérigazgatója
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Már több mint 20 éve kialakult Ladányi-Turóczy Béla körül egy antennatervezô iskola, amely az elméleti alapokból kiindulva

a gyakorlati tervezésen keresztül, egészen a gyártásig minden fázisban kiemelkedô volt. A Budavox széles távközlési palet-

táján egyedül képviselték a minden rádiós ajánlat elengedhetetlen részét képezô antennákat és tápvonalakat. Keze alatt szá-

mos fiatal mérnök tanulta meg a szakmát és lett nemzetközileg elismert tervezô. Az elmúlt 20 év a kutatások, a fejlesztések

és az ipar területén óriási változásokat hozott. Kevesen mondhatják el, hogy ezt az idôszakot nagyobb váltások nélkül áthi-

dalták és ugyanazon a területen, ahol elindultak, ma is sikeresek. Érdemes utána nézni, miként sikerült ezt elérni...



1975-ig dolgoztam ott, 1971-tôl laborvezetôként. Az
EMV-ben eltöltött hét év alatt kitûnô szakemberekkel
dolgozhattam együtt, akiktôl megtanultam a fejlesztési
munkákkal együtt járó kudarcok elviselését, a munka-
társak között elkerülhetetlenül fellépô konfliktusok ke-
zelését, a szakmai célok elérésének útjait és a felelôs-
ségérzetet. Mindazt, amit a munkatársakkal szemben
egy vezetônek ki kell fejleszteni magában. 

Az FMV-nél más volt a helyzet, ott a telepítésekkel
nem kellett foglalkoznunk. Egy ekkora vállalat fejleszté-
si intézetében dolgozni azzal az elônnyel járt, hogy
sokkal több idô jutott az elmélet kérdéseiben való elmé-
lyülésre, de az új fejlesztések elé a vállalat vezetése ál-
landóan korlátokat állított. Ez azt jelentette, hogy bizo-
nyos elképzeléseket csak hosszú idô alatt tudtunk
megvalósítani, és az energia egy részét a vállalat ve-
zetôivel folytatott küzdelem emésztette fel.

A rendszerváltozáskor lehetôség volt arra, hogy el-
menjek egy nagy multinacionális céghez, de az megint
azzal a hátránnyal járt volna, hogy olyan fônökeim lesz-
nek, akik nem értenek az adott szakterülethez. A másik
hátrány az, hogy egy nagyvállalat hihetetlenül nehéz-
kes. Nagyon sok a döntési lépcsô, bizonyos irányvonal
mûködik és egyedi igényekkel nem foglalkoznak. Ma-
gyarországon és máshol is a kis cégeknek az a nagy
elônye, hogy rugalmasak és olyan igényekre is mozdul-
nak, amiket ezek a nagy cégek nem elégítenek ki. Ezt
a stratégiát mi is sikeresen alkalmazzuk.

A vezetése alatt jelenleg egy több mint százfôs vál-
lalat tervezi és gyártja a legkorszerûbb antennákat.
Mikor határozta el, hogy önállósítja magát és tele-
pedik le Esztergomban? 

Nagy variációs lehetôség nem volt, azt kellett eldön-
teni, hogy más területre megyek, vagy maradok ennél
a csapatnál. Miután ez a szakembergárda már 15 éven
keresztül bizonyított, és ezek az emberek úgy döntöt-
tek, hogy maradnak. Akiknek a változás nem tetszett,
azok elmentek más cégekhez, de a szakmai munka
folytatása nem okozott gondot.

Azért vagyunk Esztergomban, mert szakembereink
nagyobb része a környéken lakik és rendelkezünk egy
mikrohullámú antennák mérésére alkalmas teleppel. Itt
minden olyan feltétel megvan a professzionális mun-
kához, fejlesztéshez. Nincs értelme, hogy a cég bár-
mely részét elköltöztessük, mert akkor bizonyos feltéte-
lek hiányoznának. Az itteni antenna mérôszakasz kitû-
nô lehetôséget biztosít a zavartatásmentes mérések
elvégzéséhez. Ezt a területet elôdeink két év alatt vá-
lasztották ki, és itt még ma is ideálisak a feltételek.

Az állami vállalat keretei között híres volt arról, hogy
környezetében olyan fiatalok nevelkednek, akik kre-
atívak és ötleteiket együttes erôvel keresztül is vi-
szik. Folytatódik-e ez a nevelô munka, és vannak-e
tudományos ambíciójú mérnökök a környezetében?

Mint már említettem, 2-3 évente cserélôdött az ifjú
szakemberek egy része, akik beletanultak a szakmába,
majd más vállalkozásokhoz mentek át, mivel egy kisvál-

lalat nem tudja azokat az anyagi feltételeket biztosíta-
ni, mint a multinacionális cégek. A régi munkatársakkal
a jó kapcsolat természetesen megmaradt. Amikor elme-
gyek bármely távközlési céghez, akkor középvezetôi
vagy felsôvezetôi pozícióban találok olyan szakembe-
reket, akikkel valamikor együtt dolgoztam, vagy szak-
mérnöki tanulmányaik közben tanítottam ôket. Jelen-
leg is van egy végzôs hallgató, aki együttmûködik az
idôsebb mérnökökkel, akik a fejlesztési munkákat és
beméréseket végzik, így a szakma igazi mélységeit is
megtanulja, és nemcsak számítógépes programokon
keresztül ismeri meg a mikrohullámú antennák csodála-
tos világát. 

Nálunk az alapkoncepció, hogy minden információt
megosztunk egymás között. Az igény beérkezése után
azt közösen értékeljük, megbeszéljük, elôzetes számí-
tásokat végzünk. Amikor a konstrukció közelébe érünk,
akkor a fejlesztô szakemberek és az elôzetes munká-
kat végzô munkatársak közösen teszik meg a befeje-
zéshez szükséges utolsó lépéseket. A munkamódszer
itt más, mint egy nagyvállalatnál. Állandó az információ-
csere, az ötleteket megbeszéljük még akkor is, ha azok
rosszak, mert még egy rossz ötlet is tartalmazhat olyan
hasznos részletet, amit késôbb fel lehet használni. 

Természetesen a fejlesztések nem mindegyikébôl
lesz piacképes termék. Azt mondják, hogy ha tízbôl
egy sikeres lesz, az már jó eredmény. Nálunk vélemé-
nyem szerint ennél sokkal jobb az arány. Ehhez nagy
segítséget nyújt a szakirodalom, amit folyamatosan ol-
vasni kell, az Internet, és a mostani és régi kollegákkal
folytatott szakmai beszélgetések is sokat jelenthetnek.
Mindenre szükségünk van ahhoz ahhoz, hogy olyan
termékekkel jelenjünk meg, amelyek versenyképesek
lehetnek a világpiacon.

Kevés vállalkozás tudja a kutatást, fejlesztést, gyár-
tást és értékesítést sikeresen összhangba hozni.
Az elsô kettô elhagyása néhány év alatt rendkívül
nehézzé teszi a termékek értékesítését. A Grante
éppen az újdonságokkal tudja folyamatosan növel-
ni sikerét. Kifejezhetô az, hogy a négy feladat közül
melyikre mennyi idôt, energiát, szakembert fordít?

Ez egy kulcskérdés. Vannak idôszakok, amikor a pi-
ac igénye csekély. Az elmúlt néhány évben a távközlés
fejlôdése lelassult, így lehetôségünk nyílt arra, hogy az
új termékek fejlesztésére jobban koncentráljunk. En-
nek következtében hatékonyabban és gyorsabban
tudtunk új konstrukciókat kidolgozni. 2004 eleje óta
azonban a piaci igények újra nônek, így az elmúlt idô-
szakban a fejlesztés kissé háttérbe szorult. Vannak új
ötletek, de kevesebb idô jut azok realizálására. Az idô-
beosztás is megváltozott, sokszor háromféle feladatot
kell végezni egyszerre, mindegyikkel folyamatosan kell
foglalkozni: a fejlesztéssel, a marketinggel, és figyelni,
hogy a világ merrefelé halad. De mindig máson van a
hangsúly. Magam is besegítek a konstrukció kialakítá-
sába, nemcsak az elméleti háttérrel foglalkozom, ami-
kor pedig tendert kell írni, akkor annak koordinálása a
fô feladatom. 

Beszélgetés Ladányi-Turóczy Bélával
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Folyamatosan figyelni kell a távközlés fejlôdésének
tendenciáit. Az IEEE anyagait, a külföldi szakmai folyó-
iratokat folyamatosan olvassuk, az Internetrôl is sok
hasznos információt szerzünk. Kialakítottunk egy adat-
bázist, amelyben az összes, szakterületünket érintô és
hozzáférhetô magyar- és külföldi szakmai publikáció,
újdonság megtalálható, így ha valamilyen információra
szükségem van, pillanatokon belül meg tudom keresni
az ide vonatkozó adatokat. A keresési idô minimalizálá-
sához az anyagok rendszerezve, katalogizálva van-
nak. Munkatársaim egy része az adatbázis bôvítésével
és kezelésével foglalkozik.

Vállalati struktúra, szakmai tudás, a világ szakirodal-
mának figyelése – mind hozzájárul a cég fejlôdésé-
hez. Van-e ezek közül valamelyiknek kiemelt szere-
pe a vállalatnál?

A vállalati struktúra az elmúlt pár évben kialakult.
Örököltük az FMV-tôl azt a szakember gárdát, amely
részvénytársaságunk gerincét képezi, és sikerült fiata-
lokat is integrálni a szervezetbe. A munkatársak egy ré-
sze nem tudta felvenni azt a ritmust, amit a dinamikus
gyártmányfejlesztés és a naponta változó piaci igények
megkívánnak, ezért át kellett alakítani a cég szerveze-
ti felépítését, másrészt a piaci igények idôszakos be-
szûkülése miatt csökkenteni kellett a létszámot. 

Az elmúlt három évben a távközlésben bekövetke-
zett piaci változások hatására a mikrohullámú anten-
nák ára csökkenni kezdett. A gazdasági gondokat rész-
ben további létszámcsökkentéssel, döntôen pedig új,
piacképes gyártmányok (például Wireless Internet an-
tennák, kompakt tartalékolt rendszerek stb.) kifejleszté-
sével oldottuk meg. A vállalati struktúrát folyamatosan
hozzá kell igazítani a piac igényeihez. 

Mûszaki igazgatónk irányítja a termelést, koordinál-
ja a szállításokat, az anyagbeszerzést és felügyeli a
szerkesztést. Gazdasági igazgatónk feladata a cég
pénzügyi stabilitásának biztosítása, humánpolitikai igaz-

gatónk foglalkozik a dolgozók személyes gondjaival és
a Grante Rt. szállodájának és éttermének irányításá-
val. A fejlesztési munkákat magam tartom kézben, én
határozom meg a stratégiai irányokat és ápolom az üz-
leti kapcsolatokat.

Az új termékek gyors kifejlesztésére kényszerít ben-
nünket, hogy a hazai piacon is a világ vezetô antenna-
gyártó cégeivel kell megküzdenünk.

Egy vállalat fônökének, szakmai vezetôjének ele-
gendô-e a napi 24 óra feladatai teljesítéséhez?

Attól függ, hogy mit veszünk munkának. Természe-
tesen a 24 órának elegendônek kell lennie. Megválo-
gatom, hogy mire fordítom az idômet. Napi 6-7 óra al-
vás, minden nap egy kis mozgás, ami részben kompen-
zálja az irodai munka statikusságát. Domináns a mun-
kahelyen eltöltött idô, és a gondolkodás. Este elolva-
som az újságokat és néha még szépirodalomra is ma-
rad idô, melyet alkalmasint komolyzenehallgatás egé-
szíti ki. 

Nyaralásra, hosszabb szabadságra nincs lehetô-
ség. Kis cég vezetôjeként nem hagyhatom magára
munkatársaimat hosszabb idôre. Az ünnepek környé-
kén és nyáron azért pár napot szakítok a kikapcsoló-
dásra, de a mobiltelefon természetesen mindig kéznél
van. Sok munka és szorgalom minden siker alapja.

A kérdésekbôl talán látszik, hogy igyekeztünk vala-
mi nagy titoknak a megszerzésére és közreadására.
Valószínûleg az igazi titkot ezekbôl a kérdésekbôl
nem tudjuk meg. Ezért utoljára azt szeretném kér-
dezni, hogy mi a tudomány és az üzlet összehango-
lásának, a változások kezelésének, – összefoglaló-
an Ladányi-Turóczy Béla nagy titka?

Nagyon fontos a lehetôségek maximális kihasználá-
sa, a tapasztalatok gyûjtése, a fejlesztési eredmények
és kudarcok precíz dokumentálása. Minden véleményt
meg kell hallgatni, a szakemberek természetes kíván-
csiságát ki kell használni, el kell ismerni a különleges

tudást, érzékeltetni a munkatársakkal,
hogy véleményük és tapasztalatuk rend-
kívül fontos. Gyorsan és határozottan
kell dönteni.

A vezeték nélküli távközlés arany-
korát éli, oda kell figyelni minden apró
jelre, információra, újdonságra. Figyelni
kell a világra, be kell kapcsolódni a kör-
forgásba és napra késznek kell lenni.

Részvénytársaságunk valódi értéke
nem az infrastruktúrában, a rendelke-
zésre álló gépekben és mûszerekben,
hanem a munkatársak fejében, kezé-
ben, az évtizedek alatt felhalmozott ta-
pasztalatokban, szakmai és emberi kap-
csolatokban van. Ezekkel kell minél ha-
tékonyabban gazdálkodnunk, mert ez
teszi lehetôvé hogy hosszú távon is si-
keresen szerepeljünk a rendkívül gyor-
san változó világban.

HÍRADÁSTECHNIKA
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A Grante Rt. honlapja


